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a r m a n m e l i . i r علی مطهری: 
دولت روحاني اختيار كامل 

نداشت؛ شما داريد
گفت وگــو جنگ قدرت به ضرر مردم است

علی اصغر زرگر در گفت و گو با »آرمان ملی«:
 بازي ميانه اروپا؛ 

- »توافق« هنوز امكان پذيراست
  ایران باید از طریق روسیه و چین فشار وارد کند

 اروپا هنوز در نقش پلیس بد فرو نرفته است

روزهایی در سیاست داخلی و خارجی 
کشور در حال تکرار است. خبرهای برجامی 
داغ شده و تیم مذاکره کننده دولت رئیسی 
حالا سرنوشت یکی از پرچالش ترین مسائل 
سیاست خارجی و داخلی چند سال اخیر ایران 
را به دست گرفته است. روزهایی که در دولت 
روحانی نیز تکرار شد اما با روزهای حال تفاوت 
اساسی دارد. در سیاست داخلی کشور خبری 
از مخالفت  با تیم مذاکره کننده نیست و صدای 
مخالفان با برجام به شدت کمرنگ شده. از 
طرفی از گروه ها و احزاب سیاسی اصلاح طلب 
کمتر خبری به گوش می رسد و در یک دستی 
قدرت حاکم در نهادهای مختلف، دولت رئیسی 
کار خود را پیش می برد. خبرآنلاین نوشت؛ 
علی مطهری نماینده سابق مجلس بر این 
باور است که دولت روحانی از قدرت قانونی 
خود بهره مند نبود و تاکید دارد، رویه شورای 
نگهبان باعث سرخوردگی سیاسی شده است. 
او معتقد است، مردم از جنگ قدرت سیاسیون، 

ضرر کرده اند.
و  پاسخگویی دولت های گذشته   
حال در برابر مردم را تا چه حد ضروری 

می دانید؟
دولت ها در همان حدی که قدرت در 
دستشان باشد باید به مردم پاسخگو باشند. 
در کشور ما همیشه به این شکل نیست که یک 
دولت اختیارات قانونی خود را به طور کامل 
داشته باشد. آیا می توان گفت دولت گذشته در 
8 سالی که حاکم بود، قدرت را کاملا در اختیار 

داشت؟ خیر، به این شکل نبود.
 دولت روحانی چه میزان از قدرت 

قانونی خود بهره مند بود؟
 دولت گذشته ، حدود 60 درصد قدرت 
قانونی خود را در اختیار داشت و بقیه قدرت، 
بیشتر در دست نهادهای دیگر بود. اگر قدرت 
کاملا در دست دولت گذشته بود و دست دولت 
در تصمیم گیری باز بود، برجام به این سرنوشت 

دچار نمی شد.
 آیا گروه های سیاسی نباید از خود 
دولت  حامیان  باشند؟  داشته  انتقاد 
سکوت  که  است  وقتی  چند  گذشته 

کرده اند. علت سکوت را چه می دانید؟
در بین دو گروه اصلاح طلب و اصولگرا افراد 
و احزابی هستند که از گروه و جناح خود انتقاد 
می کنند و مسئولیت پذیر هستند. اگر گروهی 
سکوت کرده اند شاید به این علت باشد که 
دیگر امیدی به بازگشت به قدرت سیاسی 
ندارند و تصور می کنند راهی برای ورود آنها به 
حاکمیت نیست و دیگر نمی توانند مؤثر باشند.

 این ناامیدی ریشه در کجا دارد؟
با روشی که شورای نگهبان در پیش گرفته و 
در انتخابات ریاست جمهوری و مجلس شاهد 
آن بودیم، می توان ریشه این سرخوردگی را 
دید. دیگر برای افراد مستقل و آزاده ای که اهل 
فکر و اظهارنظر هستند جایی در سیاست کشور 
نیست مگر این که نظام رویه خود را تغییر دهد. 
شرایط به شکلی شده که فقط افراد مشخص 
می توانند وارد مجلس، دولت و نهادهای دیگر 
 شوند، افرادی که نظرات رسمی نظام را تکرار 
 کنند و از خودشان نظری نداشته باشند. به 
همین دلیل انگیزه ای برای بسیاری از افراد 
وجود ندارد که بخواهند مشارکت سیاسی 

داشته باشند.
 اکنون که تمامی نهادهای قدرت در 
دست یک جریان مشخص متمرکز شده، 

عملکرد آنها را چگونه ارزیابی می کنید؟
در شرایط فعلی که مجلس و دولت در دست 
یک گروه خاص است، دیگر بهانه ای ندارند که 
بخواهند بگویند اجازه ندادند ما کار کنیم.دولت 
گذشته تا حدودی می توانست این حرف را بزند 
که اجازه کار کردن ندارد،چون کارشکنی هایی 
علیه او انجام می شد اما دولت فعلی درآینده 

نمی تواند این ادعا را داشته باشد.
 تفاوت رویکرد با توجه به تغییر 
موازنه قدرت، خود را در کجا نشان داده؟  
آن  علیه  مخالفان  که  برجامی  همین 
تبلیغات بسیار کردند حالا می بینید خود آن 
مخالفان در حال بازگشت به برجام هستند. 
اگر توافقی صورت بگیرد، مطمئن باشید نه 
موشکی هوا می شود، نه آن را آتش می زنند و 
نه آن را خسارت محض معرفی می کنند، چون 
خودشان توافق می کنند. اصلًا مشکلشان 
همین بود که توافق باید به دست ما انجام شود.

 علت این تغییر رویه چیست؟
این ها ناشی از کم تقوایی است و نشان از این 
دارد که تقوا میان سیاستمداران ما کم است. 
از نظر این افراد برجام خوب است  اگر خود آنها 
توافق را انجام دهند، و برجام بد است اگر رقیب 
آنها انجام دهد و در این صورت تلاش می کنند 
آن را منهدم کنند. آن زمان همین کار را انجام 
دادند. برجام توافق خوبی برای کشور بود و در 
دو سالی که تا حدی اجرا شد آثار خوبی داشت 
و باعث رونق اقتصادی شد، نرخ رشد اقتصادی 
بالا رفت و تورم پایین آمد، اما دیدیم که چگونه 

زمینه انهدام آن را فراهم کردند.
 مردم در این بازی سیاسی چه نقشی 

دارند؟
جنگ قدرت به ضرر مردم است. در این چند 
سال، بخشی از آنچه مردم تحمل کردند ناشی 
از جنگ قدرت بود. سیاسیون ما باید تقوای 
الهی و سیاسی پیدا کنند و مصالح انقلاب، 
مردم و کشور را بر منافع خود ترجیح دهند و 

صرف تصاحب قدرت هدف آنها نباشد.

گزارش

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
نماینده روسیه در سازمان  های بین 
 المللی واقع در وین، روز جمعه در توئیتی 
نوشت که برای ناامید شدن از برجام 
و مذاکرات زود است. در دیپلماسی 
چندجانبه این قاعده وجود دارد که 
می  گوید تا زمانی که بر سر همه  چیز توافق نشده باشد، بر 
سر هیچ چیزی توافق نشده است.  پس تغییر ممکن است 
اما باید به نحوی تعیین شوند که به حصول پیشرفت در 
مذاکرات بیشتر کمک کند. وی در توئیت دیگری نوشت که 
وقفه  ای فنی در مذاکرات وین پیش آمده و مذاکرات هفته 
آتی ادامه خواهد یافت. این فرصتی برای هر یک از مشارکت 
 کنندگان از جمله ایران و آمریکا است تا با پایتخت های  خود 
رایزنی و با در نظر گرفتن مواضع دیگر همتایان، درخصوص 
نحوه پیش برد مسائل تفکر کنند. این صحبت ها پس از آن 
مطرح شد که برخی رسانه ها عنوان کردند ایران در مذاکرات 
وین خواسته های زیادی داشته است و این خواسته ها 
ممکن است منجر به ترک میز مذاکره از سوی سایر طرف ها 
شود. در راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت و 
گویی با علی اصغر زرگر، تحلیلگر مسائل بین الملل داشته 

که در ادامه می خوانید.
 ایجاد گره در مذاکرات وین به چه علت رخ داده 

 است؟
در روزهای گذشته در وین پیرامون سه موضوع اصلی 
صحبت شده است. نخست درخصوص درخواست های 
ایران مبنی بر رفع تحریم ها، دوم در خصوص آن چه که 
ایران باید متعهد شود و سوم در خصوص 6 دور مذاکرات 
قبلی نیز گفت وگو شده است. اگر امروز کار پیچیده شده 
به این علت است که همان اصولگراهایی که اجازه ندادند 
تا مذاکرات در دولت قبل نهایی شود امروز با تغییر اسم 
به دنبال رفع تحریم ها به شکل دیگر هستند. بیش از 
100 روز از فعالیت دولت سیزدهم گذشته  است و دولت 
با مشکلات زیادی مواجه است و به همین علت مذاکرات 
را در دستور کار جدی خود قرار داده است. دولت سیزدهم 
امروز پی برده است که برای غلبه بر مشکلات داخلی نیاز 
به منابع مالی دارد و منابع مالی نیز با رفع تحریم ها تامین 
می شود و به همین علت رایزنی ها را سخت نخواهد کرد. 
گروهی که عازم مذاکرات وین شده است دستوراتی از تهران 
خواهد گرفت و مواضع نیز تا حدودی مشخص است و به 
این شکل نیست که آشنایی وجود نداشته باشد. امروز تیم 
مذاکره کننده ایرانی به دنبال این است که ببیند تا چه میزان 
بیشتر می تواند از طرف مقابل امتیاز بگیرد و در همین راستا 
انتظارات حداکثری دارد و به نظر می رسد تمام نیروی تیم 
مذاکره کننده نیز معطوف به این امر شده است. در هیمن 
راستا نیز شاهد بودیم که در ابتدا کارگروه لغو تحریم ها 
تشکیل جلسه داد. به نظر می رسد گره مذاکرات نیز در 
همین عرصه باشد و کارگروه دیگر زیاد نقطه چالش نباشد. 
ایران برای موفقیت در این عرصه باید نظر چین و روسیه 
را جلب کند تا آن ها بتوانند بر نظر آمریکا تاثیر گذاشته و 

معادلات به شکل دیگری رقم خورد.
 آیا باز هم همچون سال های گذشته شاهد نقش 
آفرینی بعضی کشورها در نقش پلیس خوب و بد در 

مذاکرات خواهیم بود؟
نقش پلیس بد را معمولا کشورهای اروپایی و به خصوص 
فرانسه و انگلستان در مذاکرات ایفا می کنند اما این بار 
به نظر می رسد که شرایط فرق کرده باشد و تا به امروز 
نیز چنین نقشی ایفا نشده است. ایران باید تمرکز خود 
را معطوف به لغو تحریم های اقتصادی و صنعتی کند و 
حداکثر توان خود را معطوف به این حوزه کند و مشخصا با 
این رویه نمی توان با بازی هایی همچون پلیس خوب و بد 
مانع تحقق اهداف ایران شد. ایران امروز کشوری در حال 
توسعه است و این مسیر توسط غربی ها مسدود نمی شود. 
فقط کافیست ما به خوبی و با هوشمندی گام های خود را 
برداریم تا زمینه ایجاد شده از بین نرود. رویه مذاکرات باید 
به گونه ای باشد تا سایر طرف های برجام به غیر از ایران و 
آمریکا نیز احساس کنند که از مذاکرات منتفع می شوند. 
زمانی که آمریکا خود درخواست مذاکره داده است باید از 
فرصت استفاده کرد. از سوی دیگر با توجه به این که ایران 
پیشرفت های هسته ای زیادی داشته است در کارگروه 
تعهدات هسته ای نیز به نظر می رسد که کم تر تعهدات خود 

را کاهش دهد.
 آیا توافق موقت همچنان می تواند با توجه به گره 

ایجاد شده در مذاکرات راهگشا باشد؟
در برهه ای از زمان که بی اعتمادی به اوج خود 
رسیده است مشخصا یک توافق گام به گام می تواند گره 
گشا باشد تا تکلیف برخی موارد را مشخص کند. در برهه ای 
از زمان قرار گرفته ایم که حتی کشو رهای عربی نیز از خود 
انعطاف نشان می دهند و نباید این فرصت منطقه ای را نیز از 
دست داد. مشخصا هماهنگی بین کشورهای عربی و آمریکا 
وجود دارد و دیدارهای پی در پی نیز به این علت است تا 
خیال کشورهای عربی را راحت کنند. این رویه ای است که 
از ماه ها قبل آغاز شده است و امروز با جدی شدن تعامل 
سیاسی با امارات، رایزنی ها وارد فاز جدیدی شده است. 
نباید فراموش کرد که برجام یک چالش پنهان به نام یمن 
دارد تا جایی که برخی بر این باورند که اگر چالش یمن حل 
نشود، سایر مشکلات نیز حل و فصل نخواهد شد. آن ها بر 
این باور هستند که ایران بر یمن کنترل دارد و می خواهند 
در این خصوص امتیازی کسب کنند. باید توجه داشت که 
در داخل ایران نیز فضا برای پذیرش برجام مهیاست و دیگر 
اختلاف داخلی وجود ندارد و کسی برای احیای برجام به 
دولت حمله نمی کند. بنابراین از هر سو که به مذاکرات 
نگاه می شود، شرایط فراهم است و فقط باید با تدبیر گام 
برداشت.  ایران به نقطه ای رسیده  است که کاملا آماده 
تعامل است و برخلاف گفته ها هنوز می توان در وین به 

توافق رسید.

شایسته  شجاعی:  حمید  ملی-  آرمان 
سالاری شعاری بود که رئیس جمهور همواره از 
ابتدا روی آن تاکید داشت و همتش بر آن بوده تا 
این مهم را در انتصاب های خود نیز به کار ببندد. 
این در حالی است که به اذعان برخی این رویکرد 
شاید فقط توسط آیت ا... رئیسی مطرح و به کار 
گرفته شده باشد اما نگاهی به برخی از مدیران زیر 
مجموعه نهادهای دولتی به وضوح نشان می دهد 
که برخی انتصاب ها نه بر اساس شایسته سالاری 
و کارآمدی مدنظر ریاست محترم جمهور که بر 
اساس مناسبات سیاسی یا قرابت فامیلی انجام 
شده است. هر چند که پیش از این نیز رسانه های 
مختلف بارها از انتصاب های حاشیه ساز گفته اند 
اما هر بار این موضوع تکذیب یا رد شده است. 
در همین راستا چندی پیش احمد وحیدی 
وزیر کشور درخصوص انتصاب های فامیلی با 
تکذیب این انتصاب ها گفت :» اصولاً چنین چیزی 
واقعیت ندارد و این جوسازی و فضاسازی کسانی 
است که دنبال این هستند که مردم و دولت را به 
حاشیه ببرند. برخی ها می خواهند با مطرح کردن 
انتصاب های فامیلی و حرف های غیرواقعی، ذهن 
مردم را مشوش کنند،« پرسش اینجاست که 
صحبت وزیر کشور صرفا در مورد وزارتخانه متبوع  
و تحت اختیار خود بوده است یا سایر وزارت خانه ها 
و زیر مجموعه  های دولت را نیز شامل می شود؟ 
البته خود مسئولان به خوبی می دانند که امروز 
در عصر ارتباط  و حضور انواع شبکه های اجتماعی 

و فضای مجازی مردم از همه چیز باخبرند و 
نمی توان نکته یا مطلبی را از مردم پنهان کرد. 
چه اینکه برخی انتصاب های فامیلی نظیر انتصاب 
داماد علیرضا زاکانی به سمت مشاور شهردار تهران 
نیز با فشار افکار عمومی ناتمام باقی ماند. هرچند 
که در منظومه سیاسی ایران که در آن اتفاقات 
زیادی رخ می دهد دیدن برخی مسائل جای 
چندان تعجبی ندارد. چنانکه اگر تا دیروز از پدیده 
آقا زادگی صحبت می شد و بعضا در مذمت اینگونه 
انتصاب ها مطالبی طرح می شد. امروز پدیده 
آقازادگی جای خود را به انتصاب داماد داده است. 
نگاهی به تمامی دامادهایی که به واسطه جایگاه 
پدر همسر خود ره چندین ساله را یک شبه طی 
کردند نشان می دهد طی سال های اخیر و نه صرفا 
در دولت سیزدهم که در سایر دولت ها نیز شاهد 
چنین پدیده ای بوده ایم و اساسا مسئولیت گرفتن 
فردی موجبات هموار نمودن راه برای انتصاب 
سایر اقوام و اقرباء را فراهم آورده است. البته جدای 
از برخی خبرها برخی ادعاهای فامیل بازی و داماد 
سالاری مطرح شده نیز مثل ارتباط رئیس بانک 
مرکزی با حجت الاسلام مصباحی مقدم یا انتصاب 
برادر همسر وزیر صمت نیز صحت نداشته و 
درست نیست. آنچه مسلم است باید سازوکاری 
شفاف و بر اساس شایسته سالااری وجود داشته 
باشد که همه افراد را فارغ از نام و نشان و ارتباطات 
مورد سنجش و ارزیابی و در نهایت گزینش و 

انتصاب قرار دهد.

 بازهم انتصاب یک داماد 
با وجود تکذیب های مختلف در خصوص 
انتصاب نزدیکان مسئولان، اما جامعه همچنان 
از این موضوع برنگشته است و خبرهایی هم که 
می رسد این مساله را پر رنگ تر می کند. در همین 
راستا پس از انتصاب های حاشیه داری که بعضی 
انجام و بعضی با فشار افکار عمومی انجام نشد، طی 
چند روز گذشته انتصاب یکی از منصوبان به یکی 
از مسئولان دولتی در فضای رسانه ای و شبکه های 
اجتماعی بازتاب داشت و با واکنش  های متفاوتی 
همراه شد. انتصاب مهدی احمدی داماد محسن 
رضایی معاون اقتصادی رئیس جمهور به ریاست 
بانک شهر باعث شده تا واکنش ها در خصوص 
انتصاب دامادها در دولت دوباره اوج بگیرد و 
و انتقادات سرازیر شود. این در حالی است که 
محسن رضایی ماه گذشته اظهار داشت که در 
آذرماه خبر های خوشی برای مردم در زمینه 
جبران هزینه های زندگی آنان خواهد داشت. 
حال کاربران فضای مجازی می گویند انتصاب 
داماد، خبر خوش آقا محسن بوده است! نکته 
اینجاست که چگونه می شود یک نفر  به یکباره و 
طی مدتی کوتاه از مدیریت یک شرکت به هیات 
مدیره بانک شهر و پس از چندی در دولت رئیسی 
مدیر عاملی بانک شهر برسد. حدود یک ماه پیش 
خبری منتشر شد که در آن گفته شده بود مهدی 
احمدی قرار است به عنوان مدیر بانک صادرات 
منصوب شود، اما آن طور که یکی از دوستانش 

نوشته است، او استخاره کرده و بد آمده است، به 
همین دلیل این سمت را نپذیرفته است. وقتی 
حکم مدیرعاملی بانک شهر برایش صادر شد، 
برخی نوشتند استخاره برای بانک صادرات بد آمد 
اما برای بانک شهر خوب بوده است! این در حالی 
است که طبق آیین نامه بانک مرکزی، مدیرعامل 
بانک باید حداقل 10 سال سابقه بانکی داشته 
باشد و ظاهرا داماد رضایی این سابقه را ندارد. 
وحید اشتری از فعالان رسانه ای اصولگرا نوشته: 
» نکته مهم که درباره این انتصاب نباید فراموش 
کرد، این است که مهدی احمدی در زمان قالیباف 
به شهرداری وارد شده است. او همچنین برادر 
داماد رحمانی فضلی هم هست. به این ترتیب از 
سه جهت حمایت شده است. برای پیشرفت در 
وضع فعلی، هم اینکه داماد چه کسی می شوید 
مهم است، هم اینکه دامادتان چه کسی می شود!« 
به اذعان رسانه ها مهدی احمدی پیش از این عضو 
هیأت مدیره بانک شهر و علاوه بر آن معاون ارزی و 
بین الملل بانک و قائم مقام مدیرعامل بوده است.

  وعده خبرهای خوش فراموش نشود
امروز پرسش جامعه از معاون اقتصادی 
رئیس جمهور این است که با گذشت بیش از صد 
روز از عملکرد دولت؛ آقای رضایی چه زمانی قرار 
است از برنامه های اقتصادی خود که در مناظرات 
انتخاباتی از آنها می گفت رونمایی کند؟ فرصت 
آزمون و خطا وجود ندارد و شرایط معیشتی مردم 
به نحوی نیست که با اینگونه اخبار انتصاب ها به 
جای حل مشکلات کشور مواجه شوند. قدر مسلم 
مسئولان باید کاری کنند تا پایگاه رای دولت 
نشکند وتورم ، گرانی، افرایش لجام گسیخته 
قیمت ها، عدم تعادل در بازارهای مختلف از جمله 
بازار سرمایه ، ارز و خودرو کنترل و مدیریت شود. 
برای رسیدن به این هدف نیز باید صدای واحد 
اقتصادی از دولت بلند شود. محسن رضایی وعده 
داده بودید که در آذرماه خبر های خوشی برای 
مردم در زمینه جبران هزینه های زندگی آنان 
خواهید داشت. مردم منتظر خبرهای خوش شما 
هستند که عملی شود. مردم به وعده های شما 
در دولت امید بستند و بسیار خرسند خواهند 
شد که اگر قدرت خریدشان بالا برود  و شرایط 
اقتصادی شان مطلوب گردد. پس بهتر است 
با اقداماتی مثبت و موثر از فضای بی اعتمادی 
کاسته و اعتماد جامعه را به مسئولان و عملکردها 

افزایش داده شود.

آرمان ملی - مطهره شفیعی: حدود2 سال 
تا برگزاری انتخابات مجلس دوازدهم باقی مانده 
به عبارتی قرار است انتخابات پارلمان بعدی 
در زمستان 1402 برگزار شوداما ظاهرا برخی 
فعالیت های شان برای ورود به آن مجلس را از 
هم اکنون آغاز کرده اند به ویژه بخشی که مربوط 
به تخریب رقیب است. اصولگریان به ویژه طیف 
دلواپس این جریان تلاش دارد تا هر اظهارنظر یا 
عملکرد اصلاح طلبان را به مجلس دوازدهم گره 
بزند و به قول معروف از این نمد، کلاهی برای 
خودش درست کند اما غافل است که نه نمدی 
وجود دارد و نه کلاه نمدی ساخته خواهد شد. در 
نهایت چیزی رخ می دهد که در انتخابات مجلس 
یازدهم اتفاق افتاد یعنی ورود نمایندگانی از یک 
طیف سیاسی خاص و دلواپس با حداقل رای به 
مجلس! مشخص نیست چرا اصولگرایان از فرصتی 
که دارند برای شناسایی چهره های موجه و در 
نتیجه معرفی آنان به جامعه برای  انتخابات استفاده 
نمی کنند و ذر عوض از این فرصت باقی مانده در 
تخریب رقیب استقاده می کنند. دلواپسان اصولگرا 
فراموش کرده اند هر کجا روند تخریب رقیب 
اصلاح طلب را پیش گرفتند، جامعه پاسخی به 
آنها داد که انتظارش را نداشتند و بازنده اصلی خود 
دلواپسان بودند. اکنون هم باردیگر این دلواپسان 
هستند که کلید تخریب اصلاح طلبان در انتخابات 

مجلس دوازدهم را زدند.
 دلیل تخریب زودهنگام ؟

نکته قابل تامل آغاز زودهنگام تخریب است 
که دلیلش هم مشخص است. مجلس یازدهم که 
اکثریت مطلق آن را اصولگرایان بویژه دلواپسان 

این طیف تشکیل می دهند نه تنها طرحی را که 
سبب رضایت جامعه و گره گشای مشکلی از آنها 
باشد را تصویب نکرد بلکه وقت خود را صرف 
بررسی طرح هایی کرد که مردم را ناراضی می کرد 
مانند طرح صیانت از فضای مجازی! همین عملکرد 
سبب نگرانی اصولگرایان از شکست سنگین در 
انتخابات مجلس دوازدهم شده  است به ویژه اگر 
کاندیداهای جریان اصلاحات بر خلاف مجلس 
یازدهم تایید صلاحیت شوند، دیگر جایی برای 
اصولگرایان بویژه دلواپسان این طیف در مجلس 

دوازدهم باقی نخواهد ماند. 
 القای دروغ تحریم 

سوی  از  اصلاح طلبان  تخریب  جمله  از 
اصولگرایان در انتخابات 1402 روز گذشته در 
آنچه مشرق منتشر کرد قابل مشاهده است. این 
رسانه دلواپس در گزارشی با تیتر»انتخابات 1402 
را هم تحریم می کنیم!« با انتشار بخشی از اظهارات 
سخنگوی حزب اعتماد ملی مبنی بر اینکه »اصلا 
نباید به صورت موضوعی با این قضیه برخورد کنیم، 
انتخابات نباید ما را از اصل و ماهیت روند اصلاح دور 
کند. لازم است درمان ریشه ای صورت بگیرد و باید 
به انتخابات پیش رو به عنوان یک مرحله گذر نگاه 
کنیم. انتخابات مجلس 1402 نباید تاثیری در 
تصمیم بازسازی و نگاه اصلاحی ما داشته باشد و 
حتی در صورت ضرورت ممکن است از انتخابات 
بگذریم و بگوییم به انتخابات نمی رسیم، از این 
رو به هیچ وجه، نباید اصلاح و آسیب شناسی را 
فدای انتخابات کنیم.« نوشت: »این از مظلومیت 
مردم ایران و نظام اسلامی است که شاهد ظهور 
و بروزهای جریانی سیاست باز هستند که همواره 

در طراحی دهشتناک ترین فتنه ها علیه مردم 
نقش داشته، اثر از کارآمدی در مانیفست آن دیده 
نمی شود و مهمتر از همه اینکه صراحتا و بدون 
هیچ پروایی دست به "تحریم انتخابات" می زند و 
از تکرار آن هم ابِایی ندارد. ستاد اصلاحات، پیش 
از این در جریان انتخابات های ۹8 و 1400 نیز با 
هدف ریل گذاری برای ایجاد "فتنه اقتصادی" و 
یکسره کردن کار نظام اسلامی، دست به تحریم 
انتخابات  مجلس و ریاست جمهوری زده است 
و تأسف اینجاست که این رفتار مغایر با اصول 
سیاست ورزی و دموکراسی؛ هرگز آنطور که باید 
و شاید در مجامع اندیشه ای کشورمان به نقد 
کشیده نشده است و عده ای حتی از آن خبر هم 
ندارند... تصریح می شود که تحریم انتخابات در هیچ 
منطقی و در هیچ حکومتی پذیرفته نیست و کسانی 
که مدعی هستند نامزدی در انتخابات ندارند؛ اولا 
باید برای معرفی نامزدهای حائز صلاحیت اقدام 
کنند و ثانیا می توانند از نامزدهای نزدیک به خود 
حمایت داشته باشند.« مشخص است که مشرق با 
تیتر کذب تحریم انتخابات 1402 از سوی اصلاح 
طلبان این هدف را داشته که از هم اکنون چنین 
القا کند که اصلاح طلبان در انتخابات 1402 حضور 
ندارند و جامعه باید ذهن خود را آماده انتخابات 
مجلس دوازدهم از میان گزینه های اصولگرا کند. 
همچنین دلواپسان درضدد القای این دروغ هستند 
که اصلاح طلبان خود را از قانون انتخابات کشور 
جدا کرده و با گزینه تحریم درصدد بر هم زدن 

انتخابات هستند. 
 تخریب محسن هاشمی

سایت دیگری هم درصدد بود تا به تخریب 

محسن هاشمی بپردازد تا او را از کاندیداتوری 
درانتخابات مجلس دوازدهم دور نگه دارد. این 
سایت در شهریور سال گذشته چنین نوشت: 
»محسن هاشمی روز گذشته در جریان اظهاراتی 
که خبرگزاری برنا آن   را منتشر کرد به طرح 
احتمال حضورش در انتخابات ریاست جمهوری 
واکنش نشان داد و با تکذیب این مهم صراحتا اعلام 
کرد که قصدی برای شرکت در انتخابات 1400 
ندارد. جالب آنکه او حضور خود برای انتخابات 
ششمین دوره شورای شهر تهران را نیز در هاله ای 
از ابهام و نیازمند بررسی های بیشتر اعلام کرد تا 
عملا به نظر برسد او قصد دارد با یک دوره دوری 
از مسوولیت به تلطیف چهره خود پرداخته و شاید 

شانسش را برای بهارستان 1402 آزمایش کند.«
 انتخابات 1402 در اردوگاه اصولگرایی

اما واقعیت را باید در جلسات اصولگرایان پیدا 
کرد که نشان می دهد فعالیت آنها برای ورود به 
مجلس 1402 جدی است. منوچهر متکی به دور 
جدید فعالیت شورای وحدت در کشور اشاره  کرد  
و اظهار داشت: موج پدید آمده از تشکیل شورای 
وحدت و گسترش آن در فضای سیاسی کشور با 
مشارکت روحانیت، احزاب، اقشار و  چهره های موثر 
و ذی نفوذ در استان ها و با رویکردی خردورزانه، 
شفاف و با  تکیه بر نظرات و آراء جمعی هم اینک 
به یک مطالبه جدی برای تداوم این حرکت تبدیل 
شده است. متکی از تصمیم قطعی شورای وحدت 
به ادامه فعالیت ها در دور جدید خبر داد و افزود: 
»راهبرد ما در دوسال آینده سازماندهی تشکیلات 
شورای وحدت برای ورود پرشور به انتخابات 1402 
می باشد.« همه اصولگرایان مانند متکی خوشبین 
نیستند مانند ناصر ایمانی. او در پاسخ به این سوال 
که به نظر شما اصولگرایان در انتخابات 1402 می 
توانند مجددا پیروز شوند یا خیر؟ پیش بینی شما 
در این باره چیست؟ گفت: »این تا حدود زیادی 

بستگی به عملکرد دولت و وضعیت کشور دارد.«

»آرمان ملی«روایت می کند:

اتهام زنی زودهنگام به جریان اصلاحات  
 اصولگرایان درصدد القای تحریم انتخابات از سوی رقیب هستند

»آرمان ملی« تاریک و روشن انتصاب فامیلی را بررسی می کند:

 آقای رضایی!
 وعده خبرهای خوش

 چه شد؟ 

می خواهند حالا که بحث انتخابات مجلس دوازدهم داغ 
شده، اظهاراتی داشته باشند تا شاید باردیگر بتوانند رای مردم 
حوزه انتحابیه خودشان را کسب کرده و 4 سال دیگر میهمان 
بهارستان باشند. از جمله این نمایندگان احمد علیرضابیگی 
است که دیروز گفت:» باید به مردم اعتماد کنیم، دانستن حق 
مردم است، از دانستن مردم نهراسیم و تلاش نکنیم که دانستن 
مردم را محدود کنیم و اینترنت را محدود کنیم.« وی ادامه داد: 
»همچنین مساله دیگر آن که اعتراض هم حق مردم است، 
اصل 2۷ قانون اساسی این حق را به مردم داده که درصوتی که 
تجمع شان مسلحانه و مغایر با اسلام نباشد، بتوانند تجمع کنند. 
این رفتاری که در مقابل پاستور با تجمع کنندگان شد فارغ از 
اینکه حرف شان نابجا بوده یا نه و یا رفتاری که در اصفهان 
صورت گرفته است، رفتار مقبولی نیست و روا نیست با مردم 
این گونه رفتار شود.« این نماینده مجلس پیش از این هم گفته 

بود:»طرح صیانت هرگز به نتیجه نمی رسد«

چندی پیش بیژن نوباوه نماینده دلواپس مجلس گفته بود 
که »بیش از ۳0 فیلم مسأله دار از کمیته شورای نمایش مجوز 
نمایش گرفته اند که در این فیلم ها ارزش های اخلاقی، انقلابی 
و ملی زیر سؤال رفته است. با وجود مخالفت های صورت گرفته، 
این فیلم ها در کمیته شورای نمایش مجوز گرفته اند اما اگر این 
فیلم ها اکران شوند ما وزیر ارشاد را به مجلس فرا خواهیم خواند.« 
این اظهارنظر با واکنش هایی روبرو شد چنان که دیگر نمایندگان 
از نوباوه اعلام برائت کردند مثل مجتبی توانگر نماینده تهران که 
 دیروز در واکنش به سخنان اخیر بیژن نوباوه در رابطه با مجوز 
۳0 فیلم و مساله دار خواندن آن ها، نوشت: »نماینده خود  
قانون گذار است و باید بیشترین احترام را به قانون بگذارد. 
سخنان تند و نسنجیده یکی از نمایندگان در مورد توقیف 
۳0فیلم، قاعدتا نظر همه مجلس نیست، طبق قانون، مسئولیت 
پروانه نمایش با وزارت ارشاد است و این گونه اظهارات 

غیرکارشناسی فقط کار را برای آن وزارتخانه سخت می کند.«

هنوز از اذهان تاریخی مردم حذف نشده که چطور در دولت 
احمدی نژاد به تمجید سیاست های رئیس آن دولت می پرداخت 
و بهترین راه هدایت را همان حضور در میان مردم و شنیدن 
درد دل آنها می دانست. اما آن دولت نه تنها دستاوردی نداشت 
بلکه هنوز هم که هنوز است به تشریح عملکرد مخرب آن 
پرداختـــه مـــی شود. حــالا سیدمــحمد حسینـــی، وزیر 
آن دولت در قامت معاون رئیس جمهور ظاهر شده اما این بار 
رئیس جمهور با احمدی نژاد فرق دارد و فقط حسینی است که 
دیدگاه هایش تغییر نکرده چنانکه می گوید:» با حضور میدانی 
رئیس جمهور در استان ها اولویت ها مشخص و کم کاری ها 
بررسی و تصمیمات خوبی گرفته می شود. کشور را از پشت 
مانیتور نمی توان اداره کرد بلکه با صاحب نظران این کار را انجام 
می دهیم، امیدواریم که به زودی هیات دولت نشستی با مجامع 
استان داشته باشد.« وی افزود:» شاید به اندازه ای که کار شده 

اطلاع رسانی نشده و مردم باید از این اقدامات مطلع شوند.«

 
ما مثل نوباوه نيستيم 

مخالفيم
 شعارهای يكسان

 برای دو دولت متفاوت 
 دانستن 

حق مردم است

  انتصاب داماد شما به ریاست بانک شهر!؟


